



Transactions of the Chinese Society of Agricultural Engineering

首页 中文首页 政策法规 学会概况 学会动态 学会出版物 学术交流 行业信息 科普之窗 表彰奖励 专家库 咨询服务 会议论坛

首页 | 简介 | 作者 | 编者 | 读者 | Ei(光盘版)收录本刊数据 | 网络预印版 | 点击排行前100篇

赵力超,于 荣,刘 欣,周爱梅,曹 庸.大米抗性淀粉制备工艺优化及特性分析[J].农业工程学报,2013,29(12):277-285

大米抗性淀粉制备工艺优化及特性分析

Preparation technology optimization and characteristic analysis of rice resistance starch

投稿时间: 2013-02-16 最后修改时间: 2013-05-23

中文关键词:淀粉,优化,加工,宜糖米,抗性淀粉,形成机理

英文关键词:starch optimization processing Yitang rice resistance starch formation mechanism

基金项目:广东省科技计划项目(No. 11BppZLhh1010038)

作者	单位
赵力超	华南农业大学食品学院, 广州 510642
<u>于 荣</u>	华南农业大学食品学院, 广州 510642
<u>刘 欣</u>	华南农业大学食品学院,广州 510642
周爱梅	华南农业大学食品学院,广州 510642
<u>曹</u> 庸	华南农业大学食品学院, 广州 510642

摘要点击次数:127

全文下载次数:88

中文摘要:

宜糖米是新型高直链淀粉的大米品种,具有开发高抗性淀粉(resistant starch, RS)产品的潜力。该文采用响应面分析优化压热法制备宜糖米RS条件,通过碘吸收曲线、红外光谱、平均聚合度、扫描电镜、性质检测分析形成机理。结果表明:最佳制备条件为淀粉质量分数31%、pH值5.8、压热时间50 min(压强0.1 MPa)、冷藏时间15 h,此时RS得率达到20.1%。特性分析表明,宜糖米RS主要是以短直链淀粉为主体,分子量分布比较集中,淀粉颗粒表面为多孔状的结构,使得持水力高于其他常见RS和膳食纤维。研究结果为RS的研究提供技术方法的参考,同时促进宜糖米资源的深度开发利用。

英文摘要:

Abstract: Yitang is a new type rice with high amylose content, which was bred by spaceflight mutation and physical mutation. It has great potential for developing high resistant starch (RS) products. Until recently, most of the studies on the RS preparation have focused on high-amylose corn starch or root vegetables starch. In addition, there is a greater difference between rice starch and other kinds of starch in particle characteristics, composition, etc. The production processes of RS cannot simply be deduced from previous reports. In order to make use of Yitang rice rationally, this article focuses on the production processes of RS as a functional food ingredient. The production processes of Yitang Rice RS were optimized through a Box-Benhnken center-united experiment design and Response Surface Methodology (RSM), based on single-factor experiments of moisture content (starch concentration), pH value, autoclaving treatment temperature, cooling method, cold storage time, drying temperature, and the number of autoclaving treatments. RS characteristics analysis was discussed by assistant analyses of absorption curves of starch and 12-KI compound, infrared spectroscopy, average polymerization degree, scanning electron microscopy, solubility, and water-holding capacity. The results showed that the most influential process factors were moisture content (starch concentration), pH, autoclaving treatment time, and cold storage time. The optimum conditions were a starch concentration of 31%, pH value 5.8, heating time 50 min (under 0.1 MPa, 120°C), natural cooling and cold storage time 15 h, drying temperature 80°C, three autoclaving treatment times, together yielding an RS fraction of 20.1%. The characteristics analysis showed that the "Yitang Rice" RS has ordered crystalline structure which has a narrow molecular-weight distribution and more hydro-keys than native starch are compact and solid. Therefore, its solubility decreased 85.9% as compared to native Yitang rice. However, the RS surface exhibits a multi-pore

查看全文 下载PDF阅读器

关闭

您是第6168597位访问者

主办单位: 中国农业工程学会 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100125 Email: tcsae@tcsae.org 本系统由北京勤云科技发展有限公司设计